
 

 

Zápis z porady Výkonného výboru AKVŠ konané dne 24. 3. 2020 
(online) 

Přítomni: M. Bočková, L. Hrdličková, J. Jirát, J. Kříž, H. Landová, P. Rygelová, R. Římanová,  
H.  Sedláčková, V. Šubrta 

Omluveni: -- 

Hosté: -- 

1. VK 2020 a nejdůležitější administrativní záležitosti 

 H. Landová přivítala R. Římanovou, která byla zvolena do výkonného výboru AKVŠ na letošní 
výroční konferenci. 

 H. Landová informovala o rozeslání zápisu z VK a zaslání změny stanov na rejstříkový soud. 
 V. Šubrta informoval, že proběhlo předání všech podkladů k přípravě daňového přiznání AKVŠ 

a účetní již daňové přiznání připravila. Odesílat se bude datovou schránkou. 
    O: H. Landová, V. Šubrta 

 J. Kříž informoval, že sběr statistik je pro letošní rok připraven; termín pro odevzdání bude 
do konce června 2020. 
    O: J. Kříž 

2. Aktuální situace a VŠ knihovny 

 Proběhla diskuse o možném odložení rozeslání faktur členům AKVŠ, příp. jiném postupu; 
závěr: rozeslat jako obvykle, ponechat delší dobu splatnosti. Faktury se rozesílají 
v elektronické podobě, e-mailem kontaktním osobám. 
    O: H. Landová, V. Šubrta 

 J. Kříž a H. Sedláčková informovali o skutečnosti, že do FPZC nepřišla dosud žádná přihláška; 
proběhla diskuse o možnostech dalšího postupu, bylo rozhodnuto nechat doběhnout první 
kolo (do kterého se pravděpodobně vzhledem k situaci kolem COVID-19 nikdo nepřihlásí)  
a následně informovat ředitele knihoven členských VŠ o případném vyhlášení druhého kola 
v době, kdy bude možno cestovat. Je možné, že nastane situace, kdy v roce 2020 nebudou 
vyčerpány žádné finanční prostředky alokované pro zahraniční cesty. 

 Proběhla diskuse o podpoře, kterou by AKVŠ mohla poskytovat VŠ knihovnám po dobu, než 
se činnosti knihoven vrátí k běžnému provozu; role AKVŠ je vnímaná jako propojovací                                   
a koordinační, je možné sdílet informace o řešení situace v různých knihovnách (jak je 
nastaven home office, jaké činnosti se dělají nově, jaké jsou s čím zkušenosti, možné využití 
tohoto období pro vzdělávání zaměstnanců, ...), 

 K výše uvedenému účelu bude připraven seznam úloh, které se v knihovnách řeší a k tomu 
odkazy na best practices (např. jak nakládat s vracenými knihami) atd., tento seznam bude 
otevřen k doplňování komunitou. 
    O: M. Bočková, V. Šubrta 

 K tomu účelu bude také kromě stávajících komunikačních prostředků zřízen/oživen FB účet 
AKVŠ, který bude pro tuto chvíli spravovat L. Štrosová (ČZU), ostatní budou posílat náměty.  
    O: H. Landová 

 Proběhla diskuse o KAM 2020 - není jisté, že bude moci v původně plánovaném termínu 
proběhnout, J. Kříž zjistí možnosti změny termínu/zrušení; práce na přípravě programu 
pokračují.  
    O: J. Kříž 



3. BA 2020: téma 

 M. Bočková informovala o výsledcích dotazníku k možným tématům BA2020 a vyzvala další 
členy VV, aby se podle svých možností zapojili do přesnější specifikace programu.  

 Tématem BA 2020 budou „Lidé v knihovnách“.  
 V. Šubrta informoval o aktuální situaci ohledně komunikace s firmami. 

4. Pracovní skupiny a plánované aktivity 

 P. Rygelová informovala o jednáních k OA na RVVI a zdůraznila potřebu spolupráce s dalšími 
subjekty (CEL, AV) tak, aby postup všech zainteresovaných byl ve vztahu k RVVI a dalším 
subjektům pokud možno jednotný, navrhla složení jádra pracovní skupiny tvořenou zástupci 
VŠ/AKVŠ, NTK/CEL, KNAV. Zástupcům NTK/CEL, Ing. Svobodovi a dr. Dibuszové, byl jménem 
P. Rygelové (VŠB-TUO), T. Simandlové (UK) a J. Marka (MU) - členů Iniciativy OA AKVŠ - zaslán 
e-mail s nabídkou schůzky, kde by se stanovila forma úzké spolupráce. VV podpořil tuto 
iniciativu a konstatoval, že užší spolupráce je nezbytná.  

 P. Rygelová popsala současnou situaci, v níž je postupně nastavováno vnímání gold OA jakožto 
nejvhodnějšího řešení. VV AKVŠ se přiklání k tomu, aby součástí odborné diskuse zůstal i green 
OA, jakožto významná forma podpory OA. Toto je důležité zejména vzhledem k potřebě 
rozvoje či budování infrastruktury (zejm. repozitářů), i s ohledem na výzkumná data aj.  
P. Rygelová dodala, že ze zkušeností vyjednávačů významných institucí vyplývá, že green OA, 
resp.  vysoký objem otevřeně dostupných plných textů v repozitářích, významně přispívá  
k zesílení vyjednávací pozice konsorcií při vyjednávání podmínek s vydavateli. 

 Sběr APC v letošním roce: zatím nejsou stanovené termíny, zpráva za předchozí sběr dat se 
teprve připravuje a bude se předávat RVVI, na základě této zprávy bude rozhodnuto o dalším 

postupu. 

 P. Rygelová informovala, že dotazník k repozitářům, který bude rozesílat RVVI, je připravený. 
 R. Římanová informovala o připravovaném centralizovaném projektu na OA v rámci OP JAK 

(MŠMT). 
 Dále P. Rygelová navrhuje, aby byla obnovena pracovní skupina EIZ, jejíž náplní by bylo 

sledování problematiky EIZ s akcentováním změn obchodních modelů z předplatného na gold 
open access. Návrh na postup obnovení pracovní skupiny EIZ bude VV AKVŠ projednávat 
během první poloviny dubna.  

 

Další termíny jednání VV: 

 28. 4. (Liberec nebo online) – domlouvá H. Landová s J. Venclákovou  
 27. 5. (Pardubice nebo online) 

 

Zapsal: V. Šubrta 

Schválila: H. Landová 

 

 

 

 


